

جامعة الأزهر
كلية أصول الدين والدعوة بالزقازيق

المجلة العلمية

لكلية أصول الدين والدعوة بالزقازيق

مجلة علمية محكمة

رئيس مجلس الإدارة

الأستاذ الدكتور / محمد عبد الرحيم محمد البيومي

عميد كلية أصول الدين والدعوة بالزقازيق
رئيس التحرير

الأستاذ الدكتور / وجيه محمد زكريا عمران

أستاذ الدعوة والثقافة الإسلامية بالكلية

ووكيل الكلية للدراسات العليا

(والمشرف العام على المجلة)

العدد الخامس والثلاثون

مجلة فصلية (ربع سنوية) (الإصدار الرابع)

تاريخ النشر ٢٠٢٣م / ١٤٤٤هـ - رقم الإيداع : ٦٣٢٥ / ٢٠٢٣م

الرقم الدولي (ISSN 2357-061x)



**Al-Azhar University
Faculty of Fundamentals of Religion and
Da`wah in Zagazig**

The scientific Journal

**Faculty of Fundamentals of Religion
and Da`wah in Zagazig**

Refereed Scientific Journal

Board of Directors Chairman

Prof. Mohammed Abdel-Rehem

Mohammed Al-Bayoumi

**Dean of the College of Fundamentals of Religion and
Da`wah in Zagazig**

Editor-in-Chief

Prof. Wajih Mohammed Zakaria Omran

**Prof. of Islamic Da`wah and Culture at the Faculty, & Vice
Dean for Postgraduate Studies**

(General Supervisor of the journal)

(Issue, 35 (Quarterly Journal) (4rd Edition)

Publication Date 2023/1444 HIJ, Deposit number:6325/2023

.International No

(ISSN 2357-061X)



بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ
﴿وَمَا أُوتِيْتُمْ مِنَ الْعِلْمِ إِلَّا قَلِيْلًا﴾

(سورة الإسراء: من الآية ٨٥)



بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

كلمة رئيس التحرير

الأستاذ الدكتور : محمد عبد الرحيم البيومي

عميد كلية أصول الدين والدعوة بالزقازيق

جامعة الأزهر

الحمد لله على ما أنعم ، والصلاة والسلام على سيدنا محمد وآله وسلم

أما بعد

فيطيب لنا أن نهدي القارئ الكريم العدد الخامس والثلاثين من المجلة العلمية لكلية أصول الدين والدعوة بالزقازيق - جامعة الأزهر ، نضعه بين يدي القارئ مؤمنين بأن البحث العلمي هو ملاذ الوطن الأول والأخير في سبيل تقدمه ورقيه ، وموقنين بأن البحث العلمي الموضوعي هو قلم الإسلام المعبر عن حقائقه ، المظهر لسمو جوهره ، وبهاء رونقه ، المقوم لحركة الفكر الإسلامي الوسطي على امتداد الزمان ، العاصم من الشطط والضلال على مر الأيام .

من أجل ذلك نوجه كتائب الشكر ، ونسوق حمائل العرفان إلى السادة الباحثين الذين أثروا هذه المجلة ببحوثهم ، واستودعوا خلاصة أفكارهم ، وعصارة أذهانهم سائلين الله لهم المثوبة والنفع بعلمهم .

والشكر موصول للسادة العلماء الأساتذة من أعضاء اللجان العلمية لترقية الأساتذة بجامعة الأزهر ، بما بذلوه من جهد في تقويم بحوث المجلة وتقييمها وتوجيهها الوجهة السديدة ، حتى خرجت على هذا النحو المشرف .

ونذكر بأن مجلتنا هذه مجلة فصلية (ربع سنوية) تشرق في العام أربع مرات وهي على الدوام ترحب بكل باحث جاد ، وبحث مفيد .

وختاماً نسأل الله - تعالى - أن ينفع بهذا العمل ، وأن يجعل عاقبته كريمة في الآخرة والأولى إنه ولي ذلك والقادر عليه .

عميد الكلية:

أ.د/ محمد عبدالرحيم محمد البيومي

**Introduction to the scientific journal
Prof. Mohamed Abdel-Rahim Al-Bayoumi
Dean of the Faculty of Fundamentals of Religion and Da`wah,
Zagazig
Al Azhar university**

**Praise be to God for what he has bestowed, and blessings and
peace be upon our master Muhammad and his family**

We would like to dedicate the honorable reader to the thirty-third issue of the scientific journal of the Faculty of Fundamentals of Religion and Da`wah in Zagazig - Al-Azhar University, and put it in the hands of the reader, believing that scientific research is the nation's first and last resort for the sake of development and advancement, and we are certain that objective scientific research is the pen of Islam that expresses its facts, the appearance of sublime of its essence, and the splendor, which is the basis for moderate Islamic thought movement throughout time, which is free from distractions and delusions throughout days.

For this purpose, we direct Thanksgiving, and convey the love of gratitude to the scholars who enriched this journal with their research and entrusted it with the summary of their thoughts and the squeezing of their minds, asking God for them to be rewarded and benefit from their knowledge.

Thanks are extended to distinguished scholars and professors who are members of the scientific committees for the promotion of professors at Al-Azhar University, with their efforts in evaluating the journal's research, and directing it to the right direction, until it came out in this manner.

We recall that this magazine is a quarterly magazine that shines four times a year and always welcomes every serious researcher and useful research.

In conclusion, we ask Allah - the Most High - to benefit from this work, and to make its consequences gracious in hereafter, and it is better that He is the guardian of that and the one capable of it.

**Dean of the Faculty
Prof. Muhammad Abdul-Rahim Muhammad Al-Bayoumi**

مجلس إدارة المجلة العلمية

وهيئة التحرير

لكلية أصول الدين والدعوة بالزقازيق

(مجلة علمية محكمة)

أ.د/ محمد عبد الرحيم محمد البيومي

عميد الكلية وأستاذ العقيدة والفلسفة بالكلية

(رئيس مجلس الإدارة)

أ.د / وجيه محمد زكريا عمران

أستاذ الدعوة والثقافة الإسلامية بالكلية ووكيل الكلية للدراسات العليا

(رئيس التحرير)

أ.م / ممدوح محمد أحمد أحمد

أستاذ الحديث وعلومه بالكلية ووكيل الكلية لشئون التعليم والطلاب

(مساعد رئيس التحرير)

أ.د/ إبراهيم موسى عبد الله نيده (عضواً)

أستاذ متفرغ بقسم التفسير وعلوم القرآن بالكلية

أ.د / إبراهيم علي السيد عيسى (عضواً)

أستاذ الحديث وعلومه و رئيس قسم الحديث وعلومه بالكلية

أ.م/ ساري زين الدين مهدي (عضواً)

رئيس قسم الدعوة والثقافة الإسلامية بالكلية

أ.م/ مديح عبد الله عبد الجواد (عضواً)

رئيس قسم العقيدة والفلسفة بالكلية

أ.د/ عبد الباسط السيد مرسي

مشرف تنفيذي

The Scientific Journal Board of Director

&

The editorial board

**Prof. Mohamed Abdel Rahim Mohamed Al-Bayoumi
(Editor-in-Chief)**

Academic specialization: Faith and philosophy

E-mail address: mohammedalbayoumi@azhar.edu.eg

Prof. Wajih Muhammad Zakaria Omran (Assistant Editor-in-Chief)

Academic specialization: Da'wa and Islamic culture

E-mail address: wajihomran@azhar.edu.eg

Prof. Academic specialization: da'wa and Islamic culture

E-mail address: SaryMahdy.28@azhar.edu.eg

Ass. Prof. Mohamed Shehata Ibrahim El-Sayed

Academic specialization: faith and philosophy

E-mail address: MohamedElsyed.28@azhar.edu.eg

Prof. Ibrahim Ali Al-Sayed Issa

Academic specialization: Hadith and its Sciences

E-mail address: EbrahimEisa.28@azhar.edu.eg

Prof. Abdel Baset El-Sayed Morsi

Academic specialization: da'wa and Islamic culture

E-mail address: AbdAlbasetDawood.28@azhar.edu.eg

Editorial Board

Dr. Mohamed Ragab Mohamed Mahmoud Abdel-Gawad

Academic specialization: interpretation and sciences of Qur'an

E-mail address: mohamedragab.89@azhar.edu.eg

قواعد النشر في المجلة العلمية

بكلية أصول الدين والدعوة بالزقازيق (جامعة الأزهر)

- ١- يتقدم الباحث بأصل وصورتين من البحث + (CD) عليها البحث كاملاً مع كتابة ملخص عن البحث باللغة العربية وآخر باللغة الإنجليزية.
- ٢- لا تلتزم الكلية برد أصول البحث لصاحبه سواء قبل أو لم يقبل النشر.
- ٣- لا يجوز نشر بحث سبق نشره في أي مجلة أخرى.
- ٤- المادة العلمية المنشورة في البحث مسئولية الباحث.
- ٥- لا يجوز الجمع بين بحثين لباحث واحد في العدد الواحد.
- ٦- للمجلة الحق الكامل في نشر التصحيحات، والتوضيحات، والاعتذار، والتعامل مع أي سلوك بحثي غير مقبول، وسحب المقالات عند الحاجة.
- ٧- يخضع كل بحث للتحكيم العلمي من قبل هيئة المحكمين بالمجلة، ولا ينشر إلا بعد أن ينص المحكمين في تقريرهما على صلاحية للنشر.
- ٨- يرسل كل بحث إلى اثنين من المحكمين، وإذا أبدى أحدهما عدم صلاحيته للنشر يرسل إلى محكم ثالث من أعضاء اللجنة العلمية الدائمة لترقية السادة الأساتذة والأساتذة المساعدين.
- ٩- يعاد البحث مرة ثانية إلى صاحبه لإجراء التعديلات المطلوبة من المحكمين ولا ينشر إلى بعد عمل هذه التعديلات وإقرار المحكمين لهذا التعديل.
- ١٠- يتم عمل التنسيقات للبحث ضمن أبحاث المجلة بمعرفة المطبعة الموكل إليها الطباعة، ومجلس إدارة المجلة هو المنوط به مراجعة هذه التنسيقات ومراجعة المطبعة في تعديلها.
- ١١- تنشر الأبحاث العلمية بالمجلة بعد تنسيقها وطباعتها على ورق مستورد فاخر (٨٠ جرام) وتغلف بغلاف ٣٠٠ جرام كوشيه ٤ لون وتسلم الكلية للباحث عدد (٢٠) مستلة مع نسخة واحدة من العدد المنشور فيه البحث.
- ١٢- للمجلة ترقيم دولي: (issN 2357-061x)، ورقم إيداع بدار الكتب المصرية: (٦٣٢٥ / ٢٠٢١م)، مع إيداع كل عدد (١٠) نسخ بدار الكتب المصرية.
- ١٣- تنشر المجلة جميع الأبحاث العلمية على موقع بنك المعرفة المصري: [.https://fraz.journals.ekb.eg](https://fraz.journals.ekb.eg).

- ويمكن التواصل من خلال :

بريد الكلية الجامعي: (theo.adv.zak@azhar.edu.eg)

وبريد المجلة الجامعي: (theo.adv.zak.journal@azhar.edu.eg)

The Publishing rules in the scientific journal

Faculty of Fundamentals of Religion and Da`wah in Zagazig (Al-Azhar University)

1. The researcher submits an original and two copies of the research + (CD) on which the complete research with writing a summary of the research in Arabic and in English.
2. The Faculty is not obligated to return the research assets to its author, whether or not the publication is accepted.
3. It is not permissible to publish a research that has been previously published in any other journal.
4. The scientific material published in the research is the responsibility of the researcher.
5. It is not permissible to combine two searches of one researcher in one issue.
6. The journal has the full right to publish corrections, clarifications, apologies, and to deal with any unacceptable research behavior, and to withdraw articles when needed.
7. All research is subject to scientific arbitration by the review panel in the journal, and it is not published until after the arbitrators' state in their report that it is valid for publication.
8. Each research is sent to two arbitrators, and if one of them is unfit for publication, it is sent to a third arbitrator who is a member of the permanent scientific committee for the promotion of professors and assistant professors.
9. The research is resent again to its author to make the required amendments from the arbitrators, and it will not be published until after these amendments are made and the arbitrators approve this amendment.
10. Coordination for research within the journal's research are made with the knowledge of the printing press to which the journal is assigned, and the journal's board of directors is responsible for reviewing these formats and reviewing the press in its amendment.
11. The scientific research is published in the journal after formatting and printing it on luxurious imported paper (80 grams) and wrapped with a cover of 300 grams of coache in 4 colors.
12. The journal has an international number: (IssN 2357-061x), and deposit number at the Egyptian Book House: (6325/2021), with all (10) copies deposited at the Egyptian Book House.
13. The journal publishes all scientific research on the Egyptian Knowledge Bank website: (<https://fraz.journals.ekb.eg>).

You can communicate through:

The Faculty E-mail: theo.adv.zak@azhar.edu.eg.

The Journal E-mail: theo.adv.zak.journal@azhar.edu.eg.